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موانع استفاده از VAR در دربی
 پای خارجی ها به بازی باز می شود؟

قوانین مورد تاکید فدراسیون جهانی فوتبال، به 
کارگیری سیستم کمک داور ویدئویی )VAR ( در 
دربی پایتخت را با دو مانع بزرگ مواجه کرده است.
به گزارش مهر، فدراسیون فوتبال ایران با توجه 
به اجبار کنفدراسیون فوتبال آسیا مبنی بر نصب 
در  ویدئویی«  داور  کمک  »سیستم  تجهیز  و 
ناچار  آسیا،  قهرمانان  لیگ  میزبان  ورزشگاه های 
به اجاره VAR شد تا پرسپولیس تهران، نساجی 
مازندران و سپاهان اصفهان بدون مشکل در داخل 

کشور از حریفان آسیایی میزبانی کنند.
ورود اینگونه VAR به فوتبال ایران باعث مطرح 
شدن شایعاتی مبنی بر استفاده از آن در لیگ برتر 
بخصوص دربی پایتخت بین استقلال و پرسپولیس 

شد.
فدراسیون های  فیفا،  قوانین  طبق  آنکه  حال 
از سیستم داور ویدئویی  فوتبالی که قصد دارند 
استفاده کنند باید مجوز لازم را دریافت کنند. این 
موضوع باید برای تمام بازی های لیگ برتری در نظر 
گرفته شود و امکان استفاده آزمایشی از آن برای 

یک بازی وجود ندارد.
استفاده از سیستم کمک داور ویدئویی منوط به 
شرایطی است که فعلاً برای دربی و سایر دیدارهای 

لیگ برتر مهیا نشده است
همچنین تیم داوری که قصد دارند با استفاده از 
VAR دیداری را قضاوت کنند باید مدرک داوری را 

از فیفا دریافت کرده باشند.
تنها  فر  بنیادی  موعود  که  است  حالی  در  این 
داور ایرانی دارای مجوز داوری در بازی های دارای 
اگر  حقیقت  در  است.  ویدئویی  داور  سیستم 
فدراسیون فوتبال بتواند مجوز استفاده آزمایشی 
VAR برای دربی پایتخت را نیز دریافت کند باید 
کمک داورهای خارجی را برای این بازی انتخاب کند 
چون به جز موعود بنیادی فر سایر داوران داخلی 

مجوز لازم را در اختیار ندارند.
مهدی  سهیل  اعلام  طبق  است  ذکر  شایان 
مسئول کمیته مسابقات سازمان لیگ، دربی رفت 

پایتخت آبان یا آذرماه سال جاری برگزار می شود.

پیشرفته ترین متد بازتوانی به خدمت 
گرفته شد

بیرانوند می خواهد برابر رونالدو 
بازی کند

سختی  کاری  هرچند  پرسپوليس  یک  شماره 
برای بازگشت به تمرینات سنگین و حضور مقابل 
رونالدو و النصر دارد، اما به نظر می رسد هیچ چیز 

غیرممکنی هم در این مسیر وجود ندارد.
به گزارش ورزش سه، علیرضا بیرانوند دروازه بان 
شماره یک و ملی پوش پرسپوليس که در دقایق 
ابتدایی دیدار مقابل بلغارستان دچار مصدومیت 
کشیدگی شد و از زمین تعویض شد، شانس کمی 
برای بازی مقابل النصر پیش رو دارد اما نمی خواهد 
درصدهای کم باقی مانده برای حضور در این جدال 

تاریخی را از دست بدهد.
گلر پرسپوليس که با اعلام کادرپزشکی بین دو 
تا سه هفته باید دور از میادین کار را دنبال کند، 
با کریس رونالدو  نمی خواهد دومین تقابل خود 
اساس  بر همین  و  بدهد  از دست  به سادگی  را 
طی روزهای اخیر و در بازگشت دوباره به ایران، 
تمرینات و برنامه آماده سازی فشرده ای را پشت سر 

گذاشته است.
را در خصوص  بیرانوند که نظرات کادرپزشکی 
دنبال  را  بازگشت  آمادگی  و  بازسازی  مراحل 
می کند، این روزها طی ساعات فشرده زیر تمرینات 
یک  شماره  می کند.  دنبال  را  کار  آماده سازی 
بازگشت  برای  خود  اقدام  آخرین  در  پرسپوليس 
زودهنگام به تمرینات این تیم و شانس رسیدن به 
بازی با النصر اکنون زیر نظر پزشک و دستگاه های 
فیزیوتراپی و … کار را دنبال می کند. شماره یک 
سرخ ها در آخرین اقدام خود زیر نظر کادرپزشکی 
دنبال  را  عضله  و  بافت  بازسازی  دستگاه  با  کار 
می کند. او حدود یک هفته دیگر فرصت دارد تا 
شرایط بازگشت به تمرین و مهیا شدن برای جدال 
با النصر را برای خود شکل دهد و به همین منظور 
از تمامی دقایق برای رسیدن به شرایط لازم بهره 
و  به دستگاه های پزشکی متوسل شده  و  می برد 
باید دید این موضوع باعث خواهد شد تا بیرانوند 
بتواند سورپرایز یحیی گل محمدی برای جدال النصر 

و هم تیمی های کریس رونالدو لقب گیرد یا خیر.

رحمان عموزاد:
از حضور همه مدعیان در بلگراد 

خوشحالم
دارنده یک مدال طلای جهان و ۲ طلای آسیا با 
بیان این که خود را سرباز مردم و کشور می دانم، 
مسابقات  در  حریفانم  همه  حضور  از  گفت: 

جهانی بلگراد خوشحالم.
درباره  ایسنا،  با  رحمان عموزاد در گفت وگو 
آخرین شرایط خود در آستانه اعزام به مسابقات 
قهرمانی جهان ۲۰۲۳ در بلگراد صربستان، اظهار 
کرد: کمتر از یک هفته دیگر رقابت های قهرمانی 
جهان آغاز می شود و همه منتطر حضور در این 
رقابت ها هستیم. در ماه های اخیر ۷ یا ۸ اردو را 
پشت سر گذاشتیم و همه با تمام وجود تمرین 
بهترین  در  تا  گذاشتیم  مایه  جان  از  و  کردیم 
شرایط عازم این مسابقات شویم. امیدوارم در 
نهایت همه بچه ها مدال بگیرند و تیم ملی کشتی 
آزاد قهرمان جهان شود تا بتوانیم دل مردم ایران 

را شاد کنیم.
این آزادکار وزن ۶۵ کیلوگرم ایران و یکی از 
شانس های اصلی کسب مدال طلا در مسابقات 
افزود: خدا را شکر همه چیز  قهرمانی جهان،  
خوب است و از نظر روحی و بدنی در شرایط 
خوبی هستم. امیدوارم برای روز مسابقه به اوج 
برسم و بهترین نمایش را داشته باشم. ما همه 
تمرینات لازم و کارهای قدرتی و سرعتی را برای 

رسیدن به آمادگی مطلوب انجام دادیم.
در  نیز  روانی  و  روحی  نظر  از  داد:  ادامه  او 
شرایط خوبی هستم. در این مدت هر روز برای 
داشتن اعتماد به نفس و باور داشتن با خودم 
می جنگم تا به آن چه می خواهم برسم. امیدوارم 
در مسابقات جهانی بهترین عملکرد را داشته 

باشم.
عموزاد با بیان این که هدفش خوشحال کردن 
مردم است و خود را سرباز کشور و مردم ایران 
می داند، گفت: بالاترین لذت زندگی ام این است 
که بر روی لب کسی لبخند بیاورم و با مدال آوری 
پرچم کشورم را بالا ببرم تا دل مردم و خانواده ام 
را شاد کنم. من به عنوان یک ورزشکار با هر چه 

در توان دارم در کنار مردم کشورم خواهم بود.
این دارنده مدال طلای جهان، درباره حریفان 
خاطرنشان  مسابقات،  این  در  خود  مطرح 
شوم.  وزن  این  قهرمان  توانستم  پارسال  کرد: 
سال گذشته همه مدعیان این وزن به غیر از 
اتوگوروی ژاپنی و شامیل ممدوف روس حضور 
داشتند و موفق شدم به مدال طلا برسم. با این 
دو کشتی گیر هم مبارزه داشته ام و برد و باخت 
به  بهترین ها  که  این  از  داشته ایم.  هم  مقابل 
لذت  اتفاق  این  از  و  بلگراد می آیند خوشحالم 
می برم. نام حریفانم برایم مهم نیست و مهم این 
است که نماینده کشورم هستم و برای بهترین 

مدال مبارزه می کنم.
عموزاد در ادامه گفت وگو با ایسنا، در پاسخ 
به این که آیا به عنوان تنها طلایی کشتی آزاد 
خود  نمایش  از  آسیایی  رقابت های  در  ایران 
رضایت دارد یا خیر؟ گفت:  اصلا قرا نبود من 
به مسابقات آسیایی بروم. آقای پیمان بیابانی در 
مسابقات کشوری اول شد و قرار بود به آسیایی 
برود اما به دلیل آسیب دیدگی و شکستگی دنده 
نتوانست به این رقابت ها برود. از ابتدا قرار بود 
من به مسابقات بلغارستان بروم اما شرایط به 
گونه ای شد که با صلاحدید کادر فنی به آسیایی 

رفتم.
آزادکار وزن ۶۵ کیلوگرم ایران، تصریح کرد: 
حدود یک ماه سرماخوردگی و تب و لرز داشتم 
و از پیک آمادگی دور بودم . حدود ۲۰ روز مانده 
این  به  به آسیایی کادر فنی صلاح دیدند من 
رقابت ها بروم. بنابراین با آمادگی ۵۰ درصد در 
آسیایی کشتی گرفتم. باید این را هم بگویم من 
۲۱ سال سن دارم و قصد دارم تا ۳۰ تا ۳۵ سالگی 
در کشتی باشم. همیشه قرار نیست از نظر بدنی 
و روحی ۱۰۰ باشم. قرار نیست همه چیز همیشه 
خوب باشد. زندگی بالا و پایین دارد و مهم این 
است بتوانم شرایط را خوب مدیریت کنم و به 

اهدافم برسم.
وی در پایان گفت: در ۳ ماه اخیر که در اردو 
هستیم پایم آسیب دید اما پذیرای این شرایط 

هستم و قطعا کم نمی گذارم.

به گزارش ورزش سه، با خداحافظی حامد حدادی 
از تیم ملی، پرونده نسل طلایی بسکتبال ایران هم 
بعد از نزدیک به دو دهه بسته شد. نسلی که چندین 
قهرمانی در آسیا، حضور در جام جهانی و المپیک 
را در کارنامه خود داشت و حالا هر کدام از ستاره 
های آن در گوشه ای از جهان مشغول فعالیت های 

شخصی خود و اغلب خارج از بسکتبال هستند. 
ملی  تیم  سابق  کاپیتان  بهرامی،  نیکخواه  صمد 
ملی  تیم  ترکیب  در  حدادی  حامد  اصلی  زوج  که 
محسوب می شد، زودتر از هم تیمی سابق تصمیم 
بسکتبال  سابق  ستاره  این  گرفت.  خداحافظی  به 
اتفاقات  می کند،  زندگی  آمریکا  در  روزها  این  که 
بسکتبال ایران را زیر نظر دارد، اما خوش بین نیست 
که با وضعیت فعلی این رشته بتواند همکاری ای با 

فدراسیون داشته باشد. 
جام  در  ملی  تیم  اخیر  ضعیف  نتایج  بهانه  به 
جهانی و خداحافظی حامد حدادی، دقایقی با صمد 
بسکتبال  ملی  تیم  سابق  کاپیتان  بهرامی  نیکخواه 
همکلام شدیم که در ادامه مشروح صحبت های وی 

را می خوانید.
کسی نمی تواند برای بسکتبال معجزه کند

دیدم.  جهانی  جام  در  را  ملی  تیم  بازی های 
نمی دانم برخی افراد کوته فکر هستند یا مغرض که 
اینگونه درباره نتایج اظهارنظر می کنند. باید بدانیم 
وضعیت بسکتبال ما در حال حاضر همین است و 
هیچ کس نمی تواند معجزه کند. زمان می برد تا نسل 
جدید بتوانند به اوج برسند. وقتی ما می گوییم نسل 
جدید برخی حمله می کنند و می گویند این بازیکنان 
جوان نیستند. بحث من تجربه است. باید بازیکنانی 
مثل بهنام یخچالی و محمد جمشیدی بیشتر در تیم 
ملی داشته باشیم که میدان دیده اند. کسی با یکی، 
دو تورنمنت باتجربه نمی شود. الان داشته بسکتبال 
ما همین است. شاید اگر من بودم، محمد جمشیدی 
را به جام جهانی می بردم، اما حتی اگر او و چند 
بازیکن دیگر که اسمشان مطرح می شود هم بودند، 

اتفاق خاصی رخ نمی داد.
بردن ایران برای کره، ژاپن و لبنان مثل قهرمانی 

جهان بود
در دوره ای هستیم که یکسری بازیکن جا افتاده و 
باتجربه کنار رفته اند و زمان می برد تا نفرات جدید 
خودی نشان دهند. با یکی، دو سال هم نمی شود 
کاری کرد. قرعه به نام جواد داوری افتاده که در این 
دوران رییس فدراسیون باشد. می دانم سخت است 
که ما به تیم های آسیایی ببازیم و این را هواداران 
بسکتبال نمی توانند قبول کنند. ما همه این تیم ها 
را راحت می بردیم و برای تیم هایی مثل کره، ژاپن و 
لبنان بردن ایران مثل قهرمانی در جهان بود. به هر 
حال شرایط فرق کرده و هم این تیم ها سرمایه گذاری 
کردند و هم ما افت داشتیم. همین ژاپنی که سهمیه 
المپیک گرفت، بعد از باخت ۱۵ سال قبلش به ما 

شروع به برنامه ریزی کرد.
هاکان دمیر بسکتبال ما را نمی شناسد!

من به برخی انتخاب های فدراسیون ایراد می گیرم، 
اما هر کسی جای داوری بود، نتیجه همین بود. هر 

کسی ادعا می کند، اگر من رییس فدراسیون شوم، 
می توانم شش ماه بعد ایران را قهرمان آسیا کنم، 
هاکان  هم  سرمربی  انتخاب  بحث  در  بیاید.  جلو 
دمیر ترکیه ای روی نیمکت تیم ملی بود که از نظر 
من کوچینگ خوبی نداشت. من سال ها بسکتبال 
و  بگویم  اشتباه  را  چیزی  نمی توانم  و  کردم  بازی 
اعتبار خودم را زیر سوال نمی برم. هاکان بازیکنان 
ما و بسکتبال ما را نشناخته و احتمالا اطرافیانش 
هم اطلاعات غلط به او دادند یا شناخت درستی از 
بسکتبال ایران نداشتند. او قبل از قبول این سمت 
پتانسیل بسکتبال ما را نمی دانسته و یا بالاتر از این 
فرض کرده بوده است. اگر من سرمربی بودم، چند 

بازیکن دیگر را به جام جهانی می بردم.
برخی معادلات را من و شما نمی دانیم

یکسری معادلات هم هست که من و شما از آن 
خبر نداریم. رییس فدراسیون آدم غریبه ای با این 
ورزش نیست که بگوییم فریب می خورد. اگر یکسری 
باشید  مطمئن  می بینید،  بسکتبال  در  را  اسم ها 
انتخاب ها  این  و  دارد  وجود  پرده  پشت  معادلات 

بسکتبالی نیست. 
تیم  سرمربی  عنوان  به  بهادرزاده  آرش  انتخاب 
ملی را نمی توانم هضم کنم. هر چقدر هم پرسیدم، 
جواب درستی نگرفتم. من هم گاهی اوقات با داوری 
صحبت می کنم، اما اگر مشورت هم بدهم، او کار 
خودش را می کند. فدراسیونی که از من مشورت 
بگیرد، هیچ وقت بهادرزاده را سرپرست تیم ملی نمی 

کند.
۶ ماه دیگر کسی حامد حدادی را یادش نمی آید

اکثر  در  که  بود  بزرگی  بازیکن  حدادی  حامد 
موفقیت های تیم ملی در دو دهه اخیر نقش داشته 
است. به هر حال ورزش همین است و یک روزی 
دوران حرفه ای به پایان می رسد. هر کار دیگری که 
داشته باشید، در 4۰ سالگی تازه شروع موفقیت های 
شماست، اما در ورزش دوران بازنشستگی شما در 
سن ۳۵ تا 4۰ سالگی فرا می رسد. منتظر این اتفاق 
بودیم و حامد تصمیم گرفت در اینجا به کار خود 
پایان دهد. البته طبق تجربه ای که خودم داشتم و 
برای دیگران دیدم، ۶ ماه دیگر کسی از حامد حدادی 
حرف نمی زند! این بسکتبال ایران است که می ماند.

مگر در دنیا چند انسان بالای ۲۱۵ سانتی متر 
دیده اید؟

اینکه می گویند چرا برای حامد حدادی جایگزین 
نداریم، تا حدودی طبیعی است. در پروسه بازیکن 
سازی در پست های مختلف زمان بالغ شدن متفاوت 
است. گارد راس ۱۷، ۱۸ سالگی، فورواردها ۲۲، ۲۳ 
می  پختگی  به  سالگی   ۲۷  ،۲۶ سنترها  و  سالگی 
رسند. باید صبر کنیم چون بزرگترین مشکل ما در 
بسکتبال بازیکن سازی است. شاید به اندازه کافی 
به استعدادهای این پست توجه نمی شود. مگر در 
یا  دنیا چند انسان بالای ۲۱۵ سانتی متر دیده اید 
می شناسید. برای ساختن یک سنتر خوب یک باشگاه 

باید سال ها سرمایه گذاری کند.

نسل طلایی بسکتبال محدود به دو، سه نفر نبود
من موفقیت های نسل طلایی بسکتبال را نه برای 
خودم می دانم، نه حامد. اینکه می گویند مثلث طلایی 
من، مهدی کامرانی و حامد حدادی وجود داشته، 
دنده های  که چرخ  بوده  این  به خاطر  نظر من  از 
بسکتبال به صورت همسان کار می کرده و چکیده 
آن ۱۲ بازیکن حاضر در تیم ملی بوده است. نسل 
طلایی مربوط به کل بسکتبال ایران بوده، نه فقط دو، 
سه نفر. برای تکرار آن روزها باید خودخواهی را کنار 
بگذاریم و قبول کنیم که در بسکتبال دنیا در حال 

حاضر جایگاهی نداریم.
تا آدم های کوچک باشند، ما کار نمی کنیم

من هر کاری بخواهم انجام دهم، قطعا بسکتبال 
می  من  امثال  و  من  پس  بلدم.  بهتر  همه  از  را 
پول  چیز  همه  کنیم.  کمک  بسکتبال  به  توانیم 
نیست و گاهی اوقات باید به همین بازیکنان نسل 
طلایی که می گویید، توجه شود یا سمت ما بیایند. 
آدم های کوچک برای این در بسکتبال ما حضور 
دارند که امکانات و فکر درستی نیست. چون امثال 
من با این وضعیت نمی آییم کار کنیم. وقتی شما 
دیدید آدم های کوچک در سرزمین تان سایه شان 
بزرگ می شود، بدانید آفتاب در حال غروب کردن 
است، آن ها بزرگ نیستند. آدم های کوچک مثل 
جا  یک  باید  وضعیت  این  می شوند.  سبز  قارچ 
درست شود و درست شدنش دست سیاستگذاران 

ورزش است.

بزرگ ترین شگفتی ورزش دنیا در حالی رقم خورد که شاید یک 
پیام بسیار مهم برای والیبال ایران داشت.

به گزارش ورزش سه، »آلمان، آمریکا را شکست داد و به فینال 
و  روزنامه ها  اکثر  اصلی  تیتر  این  رسید«؛  بسکتبال  جهانی  جام 
رسانه های ورزشی بعد از پیروزی بزرگ ژرمن ها مقابل غول بزرگ 
بسکتبال دنیا بود. هر چقدر هم که بگوییم آمریکا با تیم سومش 
پا به مسابقات جام جهانی گذاشت باز هم از ارزش کار فوق العاده 
آلمانی ها کم نمی شود. به ادعای کارشناسان آمریکا حتی با همین 

تیم سومش هم مدعی اصلی قهرمانی محسوب می شد اما با یک 
صخره محکم و نفوذناپذیر به نام آلمان مواجه شد.

این برد بزرگ آلمان برای حداقل چند ساعت باعث شد که فوتبال 
به عنوان پرطرفدارترین ورزش دنیا به فراموشی سپرده شود و همه 
فقط و فقط در رابطه با بسکتبال و شکست آمریکا توسط آلمانی ها 

صحبت کنند.
در روزهایی که تیم ملی فوتبال آلمان روزهای خوبی را سپری 
نمی کند بسکتبالیست های این کشور موفق تاریخ سازی شدند و شور 
و حال عجیبی را به دنیای بسکتبال و البته ورزش تزریق کردند. 
این اولین پیروزی تاریخ بسکتبال آلمان مقابل آمریکا بود. شیرین تر 
اینکه این برد آلمان را در آستانه کسب یک جام بعد از مدت های 
طولانی قرار داد چراکه آخرین بار حدود سی سال پیش بود که آن ها 

موفق شدند قهرمانی در اروپا را تجربه کنند.  
اگر نگاهی هم به عملکرد تیم ملی بسکتبال آلمان در تمام ادوار 
جام جهانی بسکتبال بیندازیم با یک تاریخچه کاملا ناامیدکننده 
تورنمنت  در  تیم  این  عنوان  بهترین  که  جایی  می شویم.  مواجه 
جام جهانی بسکتبال کسب رتبه هشتمی در سال ۲۰۰۶ ژاپن بوده 
است. موضوعی که نشان می دهد آن ها امسال دست به چه کار 

شگفت انگیزی زده اند.
وضعیت دو سه دهه اخیر بسکتبال آلمان را می توان با دوران قبل 
از حضور خولیو ولاسکو در والیبال ایران مقایسه کرد. موقعی که 
هیچکس والیبال ایران را به عنوان قدرت جهانی که هیچ حتی یکی از 
مدعیان آسیا هم نمی شناخت اما با آمدن مرد آرژانتینی و البته نسل 
طلایی والیبال ایران همه چیز تغییر کرد. والیبال ایران حالا به یکی از 
قدرت های دنیا تبدیل شده به شکلی که دو ناکامی در تورنمنت های 
اخیر یعنی لیگ ملت ها و قهرمانی آسیا به موضوعی غیر قابل هضم 

برای علاقمندان پرشمار این ورزش در ایران تبدیل شده است.
اما این صعود تیم ملی بسکتبال آلمان به فینال جام جهانی یک 
پیغام مهم برای والیبال ایران داشت. در قامت قیاس قطعاً نمی توان 
مثلاً قدرت ژاپن در والیبال را با آمریکا در بسکتبال مقایسه کرد. 
آلمان، آمریکا را با آن همه ابر قدرت بودنش در بسکتبال شکست 
داد پس چرا ما نتوانیم به سلطه یکی دو ساله ژاپن در والیبال آسیا 
و حتی دنیا پایان دهیم. هر چند که این موضوع شاید در حرف 
ساده باشد اما واقعا انجام دادن کاری شبیه به چیزی که آلمان در 
بسکتبال انجام داد برای والیبال ایران غیرممکن نیست و فقط کمی 

به برنامه ریزی درست برای رسیدن به این هدف احتیاج داریم.
توپ والیبال نشان داده که با هر برد می تواند چه انرژی عجیب و 
غریبی به ورزش دوستان در ایران تزریق کند، پس باید امیدوار بود 
که هر چه زودتر و البته با برنامه ریزی و تصمیمات درست جایگاه 
اصلی خود را در آسیا و دنیا پس بگیریم. کسی چه می داند، شاید 
این اتفاق خیلی زود و همین یک ماه دیگر در انتخابی المپیک رقم 
بخورد پس به امید این که ایران در برزیل مثل آلمان بسکتبال باشد.
البته رفتن به المپیک نباید رویای نهایی والیبال ایران باشد و حتما 
لازم است بلندپروازانه تر فکر کنیم. اینکه اصلا چرا نتوانیم در پاریس 
یکی از سکوها را به خودمان اختصاص دهیم؟ آلمان به کنار، مگر 
همین آرژانتین که در توکیو تاریخ سازی کرد و به مدال برنز رسید 
چه چیزی از والیبال ایران بیشتر داشت به جز یک برنامه ریزی 
درست و اصولی؟ اگر نگوییم بازیکنان ایران در المپیک توکیو در 
سطح بالاتری از آرژانتینی ها قرار داشتند حتما این را دیگر می شود 
گفت که تفاوت سطحی وجود نداشت؛ پس اینکه بخواهیم به مدال 
المپیک پاریس فکر کنیم اصلا یک رویای محال نیست؛ فقط و فقط 

برنامه می خواهد و تصمیمات به جا و درست.

۶ ماه دیگر هیچ کس حامد حدادی را یادش نیست!

وه خاص حمله کاپیتان سابق تیم ملی به یک گر
صمد نیکخواه بهرامی اعتقاد دارد حضور برخی افراد کوچک باعث غیبت ستاره های نسل طلایی در بسکتبال امروز ایران شده است.

بزرگ ترین شگفتی دنیا و یک پیام مهم برای والیبال ایراناین رویا غیرممکن نیست

حامد حدادی 
بازیکن بزرگی 
بود که در اکثر 

موفقیت های 
تیم ملی در دو 
دهه اخیر نقش 

داشته است

برخی پیشکسوتان فوتبال به ارزیابی فهرست بازیکنان دعوت شده به تیم ملی 
و انجام بازی های دوستانه برابر آنگولا و بلغارستان پرداختند.

به گزارش ایسنا، تیم ملی فوتبال ایران پنجشنبه شب در دیداری دوستانه در 
صوفیه برابر بلغارستان به میدان رفت و با نتیجه یک بر صفر پیروز شد. تیم ملی 
سه شنبه هم در تهران به مصاف آنگولا می رود. در همین راستا با چند تن از 

ملی پوشان پیشین فوتبال ایران گفت وگو کردیم که در ادامه می خوانید:
بهتاش فریبا: لیست تیم ملی تا جام ملت ها دستخوش تغییر می شود

بازیکن پیشین تیم ملی و باشگاه استقلال درباره بازی دوستانه تیم ملی ایران 
با بلغارستان و آنگولا گفت: حریفان ما در آسیا با تیم های بزرگی بازی می کنند 
ولی ما امکان بازی با چنین تیم هایی را به هر دلیلی نداریم. به هر صورت باید 
از فیفا دی برای تیم ملی استفاده کرد. خیلی ها معتقد بودند که جام کافا را باید 
با تیم امید می رفتیم در حالی که من مخالف این کار بودم چون قلعه نویی تازه 
به تیم اضافه شده و باید تلاش کند تا با بازیکنان ارتباط خوبی بگیرد، هر چند 
الان هماهنگی خوبی بین کادر فنی و بازیکنان ایجاد شده است. این بازی ها 
شاید از نظر فنی به تیم ملی خیلی کمک نکند؛ البته بلغارستان در گذشته جزو 
تیم های خوب اروپا بود اما الان مدتی است که افت کرده اما برای تیم ملی ما این 
بازی ها به جهت اینکه بازیکنان کارهای تاکتیکی خود را بهبود بخشند و با تفکرات 

سرمربی آشنا شوند مفید خواهد بود.
وی همچنین درباره فهرست ارائه شده از سوی قلعه نویی افزود: قلعه نویی 
در ۲ تا ۳ مرحله ای که تیم ملی را تشکیل داده نشان داده که در لیست ارائه 

شده هیچ فرقی بین بازیکنان جدید و قدیم وجود ندارد و ترکیبی از آنها را به 
تیم ملی دعوت کرده است. باید نزدیک مسابقات جام ملت ها از بین بازیکنان 
دعوت شده بهترین ها را برای تیم ملی در نظر بگیرد، البته این لیست دستخوش 
تغییرات زیادی خواهد شد. اگر به لیست جام کافا نگاه کنیم می بینیم که از آن 
بازی ها تا به الان تغییرات زیادی در لیست ارائه شده به تیم ملی انجام شده 
است. به هر صورت باید به تصمیم کادر فنی احترام گذاشت. حسن قلعه نویی 
این است که کادر فنی خود را به تمام مسابقات لیگ در استان های مختلف می 
فرستد تا بهترین ها را در جریان بازی های لیگ شناسایی و به تیم ملی دعوت 
کنند؛ کاری که هیچ وقت کی روش انجام نداد ولی قلعه نویی هم خودش بعضی 
از بازی ها را می بیند و هم اعضای کادرش را تقسیم کرده تا تمام بازی های لیگ 

را از نزدیک ببینند.
همایون شاهرخی: بازی با آنگولا و بلغارستان؟ کاچی به از هیچی!

سرمربی پیشین تیم ملی در گفت وگو با ایسنا، درباره فهرست تیم ملی دعوت 
شده از سوی امیر قلعه نویی اظهار کرد: از جمعیت ۸۰ میلیونی کشورمان شاید 
هر فردی نظر خاصی درباره فهرست دعوت شده به تیم ملی داشته باشد اما باید 
به نظر سرمربی احترام گذاشت چون کسانی که او را به عنوان سرمربی تیم ملی 
انتخاب کرده اند با توجه به رزومه اش به او اطمینان کامل دارند که تیم ملی را 
به او سپرده اند. اگر کسی در این میان انتقاد دارد که چرا فلان فرد به تیم ملی 
دعوت نشده یا چرا فلان بازیکن که لیاقت حضور در تیم ملی را ندارد در لیست 
بازیکنان دعوت شده حضور دارد، تنها به دنبال تخریب سرمربی تیم ملی است. 

این گونه انتقادات فقط دید افراد را نسبت به تیم ملی ضعیف تر می کند.
وی گفت: اگر در لیست ارائه شده حتی اشتباهی نیز صورت گرفته باشد کادر 
فنی سعی می کند این اشتباهات را جبران کند تا در جام ملت های آسیا از بهترین 

بازیکنان بهره بگیرد.
مربی پیشین تیم ملی فوتبال همچنین درباره بازی های دوستانه تیم ملی با 
تیم های بلغارستان و آنگولا تصریح کرد: تیم ملی دو روز است که شکل گرفته 
و هنوز کار تیمی انجام نداده و تنها هماهنگی کوتاهی بین بازیکنان داخلی و 
خارجی ایجاد شده است. تنها از طریق بازی های دوستانه است که ارتباطات 
بیشتر  با خصوصیات هم  تا  ایجاد می شود  فنی  کادر  و  بازیکنان  بین  روانی 
آشنا شوند. البته یک یا دو بازی دوستانه برای تیم ملی کافی نیست و نیاز به 
برنامه ریزی درازمدت و کار مداوم دارد. بازی با این دو تیم مثل فردی می ماند که 
وقتی به بازار می رود برای خرید به جیبش نگاه می کند تا به ازای جیبش خرید 
کند، در نتیجه با توجه به مشکلات و تحریم هایی که وجود دارد این دو تیم برای 
انجام بازی دوستانه با تیم ملی انتخاب شده اند که هیچ سنخیتی با فوتبال آسیا 
ندارند؛ یکی برای اروپای شرقی و دیگری برای آفریقاست اما طبق ضرب المثل 

معروف که می گوید »کاچی به از هیچی« است.
فریدون معینی: گاهی بازیکنان جدید در تیم ملی چهره می شوند

امیر  از سوی  فهرست دعوت شده  درباره  فوتبال  ملی  تیم  پیشین  بازیکن 
قلعه نویی به تیم ملی گفت: در لیست ارائه شده هیچ کسی ثابت نیست و 
احتمال تغییرات وجود دارد و کسانی که انتخاب شده اند برحسب شایستگی و 

ارزیابی های انجام شده به تیم ملی دعوت شدند. ممکن است بعضی از نفرات 
به سلیقه  برخی خوب نباشد اما گاهی بازیکنان جدید که می آیند چهره هایی 
هستند که بهتر از آن چه که فکر می کردند ظاهر می شوند و باید نگرش مثبتی 
در این زمینه داشت. به عنوان مثال تیم آرسنال را می بینیم که بعد از ۲۰ سال که 
نوسانات زیادی داشت الان در شرایط خیلی خوبی قرار دارد و تیم قدری تشکیل 

داده و فوتبال حرفه ای را در لیگ انگلیس به نمایش می گذارد.
وی در ارزیابی از بازی دوستانه تیم ملی با تیم های آنگولا و بلغارستان گفت: 
بازی های دوستانه برای شناخت بهتر کادر فنی برای ساخت تیم خیلی خوب 
است و سبب می شود با شناختی که نسبت به بازیکنان پیدا می کند مهره ها را 
به درستی چینش کند و در کنار هم قرار دهد. بازی های دوستانه به هر شکل 
خوب است و حتی اگر تیم ضعیفی باشد مرور تاکتیکی بسیار خوبی برای تیم 
ملی محسوب می شود و اگر تیم قدرتمندی باشد به نفع تیم ملی ایران است. به 
هر صورت بازی های تدارکاتی برای تیم کشورمان بسیار مفید و موثر خواهد بود.
معینی ادامه داد: سبک بازی دو تیم آنگولا و بلغارستان متفاوت است و 
تیم ملی برابر دو سبک کاملا متفاوت بازی خواهد کرد و برای هر کدام از این 
تیم ها باید برنامه ریزی مختلفی داشته باشد. با حضور آنالیزورها بازیکنان سعی 
می کنند کمترین اشتباه را در زمین داشته باشند و بهترین بازی خود را ارائه دهند 
و این به پیشرفت فوتبال کمک می کند. به خصوص در آسیا با آمدن بازیکنان 
خارجی خوب در بهبود کیفیت بازی ها و جذب تماشاگر تاثیر گذاشته و من یقین 

دارم که در آینده پیشرفت خوبی در فوتبال آسیا شاهد خواهیم بود.

ارزیابی ۳ ملی پوش پیشین از بازی های دوستانه تیم  ملی
کاچی بهتر از هیچی!


